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Diari Oficial 

del 

Consell General 

Núm. 2/2021 - 9 pàgines 

Sessió ordinària del dia 28 de gener del 2021 

 

El dia 28 de gener del 2021, dijous, es reuneix a la 

Casa de la Vall, (nou hemicicle), el M. I. Consell 

General, en sessió ordinària convocada d'acord amb 

allò que estableix el Reglament de l'Assemblea i amb 

l'ordre del dia que figura en el Butlletí del Consell 

General núm. 10/2021, que és el següent: 

Punt Únic: Examen i votació del Projecte de llei de 

modificació de la Llei 16/2020, del 4 de desembre, 

de noves mesures excepcionals i urgents per la 

situació d’emergència sanitària causada per la 

pandèmia del SARS-CoV-2. 

Un cop oberta la sessió, sota la presidència de les  

M. I. Sres. Roser Suñé Pascuet i Meritxell Palmitjavila 

Naudí, Síndica General i Subsíndica General, 

respectivament, s'ha procedit a comprovar la 

presència dels membres, que ha quedat registrada 

d'acord amb la relació següent: 

M. I. Sr. Oliver Alís Salguero 

M. I. Sra. Mònica Bonell Tuset 

M. I. Sr. Joan Carles Camp Areny 

M. I. Sra. Alexandra Codina Tort 

M. I. Sra. Bernadeta Coma González 

M. I. Sr. Ferran Costa Marimon 

M. I. Sr. Carles Enseñat Reig 

M. I. Sr. Raul Ferré Bonet 

M. I. Sra. Sílvia Ferrer Ghiringhelli 

M. I. Sra. Eva López Herrero 

M. I. Sr. Marc Magallon Font 

M. I. Sra. Maria Martisella González 

M. I. Sr. Joaquim Miró Castillo 

M. I. Sra. Ester Molné Soldevila 

M. I. Sr. David Montané Amador 

M. I. Sra. Carine Montaner Raynaud 

M. I. Sr. Carles Naudi d’Areny-Plandolit Balsells 

M. I. Sr. Roger Padreny Carmona 

M. I. Sra. Meritxell Palmitjavila Naudí 

M. I. Sr. Josep Pintat Forné 

M. I. Sr. Joan Carles Ramos Reboredo 

M. I. Sra. Núria Rossell Jordana 

M. I. Sra. Judith Salazar Álvarez 

M. I. Sr. Carles Sánchez Rodríguez 

M. I. Sra. Roser Suñé Pascuet 

M. I. Sra. Susanna Vela Palomares 

S’ha excusat l’absència dels M. I. Srs. Jordi Font 

Mariné i Pere López Agràs. 

També hi és present el M. I. Sr. Xavier Espot Zamora, 

Cap de Govern, acompanyat dels M. I. Srs. Jordi 

Gallardo Fernàndez, ministre de Presidència, 

Economia i Empresa; Èric Jover Comas, ministre de 

Finances i Portaveu; Maria Ubach Font, ministra 

d’Afers Exteriors; Jordi Torres Falcó, ministre 

d’Ordenament Territorial; Ester Vilarrubla Escales, 

ministra d’Educació i Ensenyament Superior i Judith 

Pallarés Cortés, ministra de Funció Pública i 

Simplificació Administrativa. 

Assisteix també a la sessió el Sr. Josep Hinojosa Besolí, 

secretari general del Consell General. 

(La M. I. Sra. Susanna Vela Palomares, secretària de 

la Sindicatura, llegeix l'ordre del dia) 

(Són les .16.03h) 
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La Sra. síndica general: 

Bona tarda a tothom. 

Punt Únic: Examen i votació del Projecte de llei de 

modificació de la Llei 16/2020, del 4 de desembre, 

de noves mesures excepcionals i urgents per la 

situació d’emergència sanitària causada per la 

pandèmia del SARS-CoV-2. 

El Projecte de llei fou publicat en el Butlletí número 

10/2021 del 26 de gener. Havent requerit el Govern 

la tramitació d’aquest projecte de llei pel procediment 

d’extrema urgència i necessitat i havent-se atorgat 

aquest per la Sindicatura, intervé per part del Govern 

per defensar el text, segons disposa l’article 113.2 del 

Reglament del Consell General, el Sr. Jordi Gallardo. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Gràcies Sra. síndica. 

La crisi derivada de la situació de la pandèmia 

sanitària ens ha demostrat que els efectes econòmics 

colaterals no fan diferències entre estats. Aquesta 

democratització de la crisi ha posat en evidència les 

febleses de tots els països, i en el cas d’Andorra ha 

accentuat la vulnerabilitat d’un model econòmic 

fortament lligat al turisme.  

Decisions preses per imperatiu sanitari, altres 

derivades de decisions de les autoritats dels països que 

són els nostres veïns, han tingut i estan tenint, unes 

afectacions en l’àmbit socioeconòmic amb la 

subsegüent necessitat de legislar a un ritme que només 

la gravetat de la situació justifica. 

En aquest context, el Govern en un termini de 10 

mesos, ha sotmès a aprovació d’aquesta Cambra, 3 de 

les anomenades lleis Òmnibus amb l’única vocació 

d’oferir solucions en tots els àmbits de la vida 

econòmica, sanitària, o laboral, entre altres.  

Perquè ningú pot negar que els efectes de la crisi són 

transversals, les necessitats són múltiples, i en canvi 

les solucions malauradament són variables i 

dinàmiques en funció de la pròpia inèrcia i l’evolució 

de la situació econòmica i sobretot sanitària. 

Així, avui es sotmet a l’aprovació d’aquesta Cambra, 

un Projecte de llei de modificació de la Llei 16/2020 

que vol donar resposta a una realitat que no és la que 

tots nosaltres, en el nostre món imaginari, haguéssim 

volgut o desitjat. 

L’entrada en vigor de la Llei 16/2020 l’1 de gener 

d’enguany, va venir acompanyada dissortadament de 

noves restriccions a la mobilitat per part de zones 

emissores de turistes cabdals per a l’èxit de la 

temporada d’hivern.  

D’altra banda l’evolució de les dades sanitàries de la 

pandèmia en aquestes mateixes àrees podien presagiar 

els pitjors escenaris per a la nostra economia com 

estem vivint. 

Diversos sectors econòmics van manifestar aleshores 

la seva preocupació compartida pel Govern i per tots 

nosaltres avui presents en aquesta Cambra. Fruit 

d’aquest diàleg, el Govern fa pocs dies es va 

comprometre en aquesta Cambra a impulsar amb 

l’ajuda dels grups parlamentaris una revisió urgent del 

text recentment aprovat.  

En primer lloc, gràcies als consellers de la comissió 

que han col·laborat i facilitat la tramitació d’un nou 

text per extrema urgència, a ells i per extensió a tots 

els grups parlamentaris vull agrair l’esforç i la 

predisposició a trobar una resposta tan ràpida. 

El Projecte de llei recull la principal demanda per part 

del teixit empresarial com és la possibilitat que per 

decret, el Govern pugui ampliar el límit de la plantilla 

a la que una empresa pot aplicar una suspensió de 

contracte de treball o una reducció de la jornada 

laboral.  

Una demanda legítima, adaptada a la gravetat de la 

situació degut en part a l’absència de perspectives de 

millora a molt curt termini, que ha de permetre que 

les empreses clarament orientades al turisme puguin 

afrontar aquesta manca d’ingressos assumint la menor 

despesa possible de la massa salarial i puguin 

igualment preservar els llocs de treball.  

Ara bé, aprofito la defensa del text per apel·lar també 

a l’ús responsable d’aquest mecanisme, perquè només 

la corresponsabilitat ens garantirà la capacitat de 

sostenir en el temps l’ajuda econòmica necessària. 

El text permetrà si rep els vots necessaris, una gestió 

més àmplia, més ràpida i més flexible als canvis 

constants i a l’evolució de la pandèmia per part del 

Govern. 

Les demés millores proposades estan clarament 

orientades a facilitar i agilitzar diversos mecanismes 

com són la prolongació automàtica de la vigència de 

les suspensions temporals dels contractes de treball, o 

de les reduccions de la jornada laboral autoritzades 

anteriorment. 

També que les empreses afectades per impediments i 

les que pertanyen a sectors específics, quedin 

exonerades de l’obligació de presentar la 

documentació econòmica requerida per a les 

sol·licituds d’ampliació de l’abast, reduint-se així el 

termini perquè les empreses referides puguin 

presentar una sol·licitud als 15 dies naturals en lloc 

dels 30 actuals. 

La modificació proposada preveu també un 

mecanisme de regularització de les quantitats 
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indegudament pagades en concepte de suspensió o 

reducció de la jornada laboral, permetent una gestió 

interna més àgil de les prestacions. No podem deixar 

de comentar que amb l’aprovació de la modificació de 

la llei si supera el tràmit parlamentari, també 

s’activarà un crèdit extraordinari i un suplement de 

crèdit per un valor màxim de 50 milions d’euros, 

destinats a finançar les despeses derivades de 

l’impacte de la crisi econòmica causada per la 

pandèmia.  

Aquesta mesura dona continuïtat al compromís i 

l’esforç que l’Estat ha dut a terme fins a la data de 

seguir protegint els treballadors del nostre país i alhora 

acompanyar el teixit empresarial en la gestió de la 

crisi. 

El Ministeri de Finances presentarà davant de la 

Cambra, una actualització del Pla d’equilibri financer 

per poder adaptar i ajustar les previsions presentades 

a l’evolució d’aquesta crisi. 

Finalment l’entrada en vigor de la llei serà d’aplicació 

l’endemà de la seva publicació però amb efectes 

específics pels articles 1, 4 i 6 que queda fixada a partir 

de l’1 de febrer, amb l’objectiu de garantir que les 

sol·licituds durant el primer mes de vigència de la llei 

puguin tenir un efecte retroactiu per a garantir la 

cobertura de tot el mes de febrer a efectes de les 

prestacions sol·licitades. 

Potser caldrà adoptar noves mesures en el futur, 

adaptar les eines legislatives a una nova realitat, o 

modificar, qui ho sap, els textos en vigor per a 

introduir millores, sincerament tot és possible i no es 

pot descartar res. 

L’evolució de la crisi econòmica associada a la crisi 

sanitària ens marcarà malauradament la pauta, però si 

és el cas, el Govern estarà a l’escolta dels sectors 

econòmics i socials del país intentant trobar sempre 

una resposta equilibrada i assumible en la mesura de 

les nostres possibilitats, i sempre sobre la base de 

l’interès general. 

Per acabar, no voldria deixar de costat, insistir en què 

l’esforç per part de tots els grups parlamentaris en 

intentar aconseguir una tramitació el més ràpidament 

possible, ha estat gràcies al diàleg i al consens. 

Per tot l’exposat, demanaria als grups parlamentaris el 

vot favorable al projecte de llei presentat avui. 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Gallardo. 

A continuació iniciarem el torn d’intervencions dels 

grups parlamentaris.  

Pel Grup Parlamentari Terceravia + Unió 

Laurediana + Independents, Sr. Joan Carles Camp. 

El Sr. Joan Carles Camp: 

Gràcies Sr. nunci. 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

Avui es debat per quarta vegada una llei o un text de 

mesures excepcionals i urgents per pal·liar la situació 

d’emergència sanitària causada per la pandèmia 

SARS-CoV-2. 

La finalitat de la llei que es modificarà en aquest Ple 

no és altra que donar continuïtat al suport del teixit 

empresarial i a les seves persones assalariades de 

conformitat amb els principis que es van inspirar a la 

Llei 5/2020, del 18 d’abril, de noves mesures 

excepcionals i urgents per a la situació d’emergència 

sanitària causada per la pandèmia. 

Vull aprofitar per recordar que els consellers de 

Terceravia + Unió Laurediana + Independents 

sempre hem estat d’acord en donar suport al teixit 

empresarial i a les seves persones assalariades. Altra 

cosa, és que tinguem visions i/o solucions distintes a 

les de la majoria, així ho hem manifestat tant en els 

treballs en comissió com en aquest mateix hemicicle. 

Voldria recordar a la ciutadania que la Llei 16/2020, 

que modifiquem avui, va entrar en vigor el passat 1 de 

gener del present, és a dir, només té 29 dies de durada. 

Senyors del Govern, com vostès mateixos reconeixen 

en l’explicació de motius: “A pocs dies d’estar 

aprovada i amb la incertesa de l’evolució de 

l’emergència sanitària ocasionada per la pandèmia 

SARS-CoV-2 han fet palesa la necessitat d’introduir 

mecanismes de flexibilització de determinats requisits 

aplicables a les suspensions temporals de contractes 

de treball i a les irrupcions de jornada laboral.” -fi de 

la cita. 

El dia 4 de desembre, des d’aquest mateix faristol, 

Terceravia els exposava entre altres que les incerteses 

de futur superen àmpliament les certeses ja que els 

impactes econòmics potencials poden allargar-se 

durant molt temps en cas de no prendre les mesures 

adequades. 

Ens cal també una política econòmica adequada a la 

pandèmia. Recordaran que els vam dir que una bossa 

suficient de diners per fer front a les necessitats de país 

durant dos o tres anys per parar el cop. 

Recordaran també que els vam dir que tots els països 

estan prenent mesures fiscals i els bancs centrals estan 

intervenint en els mercats per tal de proporcionar 

liquiditat al sistema i que aquesta crisi econòmica no 

es converteixi en una crisi financera. 
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Em permetran que els hi digui senyores i senyors 

consellers i senyors del Govern que he triat aquests 

fragments del discurs de Terceravia el dia de la 

votació de la Llei 16/2020 perquè van en la línia de la 

modificació de la llei. I m’explico, al nostre entendre 

la llei modifica dos apartats bàsics: en primer lloc, amb 

la modificació proposada es dona flexibilitat i agilitat 

a Govern que per via decret pugui establir el 

percentatge màxim de persones assalariades que es 

poden afectar a una suspensió temporal de contractes 

de treball o a una reducció de jornada laboral, a la 

vegada que s’alleugereixen els tràmits burocràtics 

relatius a aquestes suspensions o reduccions. El segon 

punt, s’aprova un crèdit extraordinari que no s’havia 

previst en el pressupost de l’any 2021 tot per fer front 

a les despeses no incloses en el pressupost derivades 

de la situació d’emergència sanitària causada per la 

pandèmia SARS-CoV-2. S’aprova també un 

suplement de crèdit per respondre a les despeses la 

dotació de les quals no sigui suficient per fer front a la 

situació d’emergència sanitària i s’autoritza a Govern 

a suplementar les partides pressupostàries escaients 

pel que fa al subconcepte dels projectes de despesa 

necessaris, així com també s’autoritza al Servei 

Andorrà d’Atenció Sanitària a habilitar o 

suplementar els crèdits necessaris per fer front a la 

situació d’emergència sanitària causada per la 

pandèmia. 

Pel que respecta al primer punt, ja hi estem d’acord a 

flexibilitzar, a agilitzar i a descarregar de tràmits 

burocràtics tant al Govern com a la ciutadania perquè 

es puguin acollir les mesures adequades i pertinents 

en el decurs de la pandèmia causada pel maleït virus. 

Pel que respecta al segon punt, és a dir al pressupost, 

la pregunta és: vol el Govern plantejar-se el 

pressupost conjuntament? Per què? -es preguntaran-, 

perquè tal com us he explicat en l’inici de la meva 

intervenció aquesta llei, la 16/2020, de mesures 

excepcionals i urgents tan sols ha durat 29 dies i ja ha 

de ser modificada. I per què? -també-, perquè la Llei 

del pressupost va ser aprovada pel Consell el 17 de 

desembre del 2020, el qual va entrar en vigor el 8 de 

gener del 2021... també avui ha de ser modificada. I 

és que tot just amb el pressupost aprovat a finals de 

gener del present, vostès senyores i senyors del 

Govern, presenteu al Consell aquest Projecte de llei 

de modificació de la Llei 16/2020, del 4 de desembre, 

on es demana el caràcter d’extrema urgència i 

necessitat. 

Tot plegat a Terceravia entenem que hi ha urgència 

en modificar la Llei 16/2020 i així donar resposta i 

suport al teixit empresarial i a les seves persones 

assalariades. A Terceravia entenem que hi ha 

urgència en agilitzar els tràmits burocràtics tant per 

l’Administració com per l’administrat. A Terceravia 

entenem que hi ha la necessitat de replantejar el 

pressupost com s’ha pogut veure en aquesta 

modificació de llei. A primers de l’exercici 2021 ja ens 

cal un crèdit extraordinari de més de 50 milions 

d’euros. A Terceravia entenem que hi ha necessitat 

de centrar els esforços per superar les conseqüències 

sanitàries, per superar les conseqüències econòmiques 

i socials provocades per aquest virus. A Terceravia 

entenem que en donades circumstàncies hem de 

treballar amb generositat i sense buscar rèdits polítics. 

Aquesta urgència, aquesta necessitat, aquesta 

generositat depèn de vostès. 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. conseller. 

Pel Grup Parlamentari Liberal, Sra. Eva López. 

La Sra. Eva López: 

Gràcies Sra. síndica. 

Benvolguts consellers, conselleres, membres del 

Govern, cap de Govern. Per què estem avui aquí? 

Avui estem aquí per aprovar -i per això donarem el 

nostre recolzament-, la modificació del present 

projecte de llei. Per què? Per tres punts bàsics. 

El primer, és perquè malauradament la pandèmia a 

hores d’ara encara està amb nosaltres. No deixarem 

de donar recolzament als ciutadans d’aquest país. 

Tant de bo no haguéssim d’estar avui aquí, però la 

realitat és la que és. Cal continuar donant 

mecanismes legals per minvar els impactes econòmics. 

El segon motiu és perquè cal adoptar i millorar la llei. 

Com es farà? Mitjançant tres mesures: primer que per 

decret el Govern pugui augmentar, tal i com ha dit Sr. 

ministre, el nombre màxim de persones afectades per 

l’ERTO; en segon lloc, que per decret el Govern pugui 

fer la prolongació automàtica de les suspensions o 

reduccions laborals; el tercer, la tercera mesura, és 

que per decret es puguin establir excepcions a la 

presentació de documentació i reduir així la 

burocràcia. 

El tercer motiu molt important és perquè cal aprovar 

un crèdit extraordinari i un suplement de crèdit. Per 

què? Per poder fer front a les despeses derivades i 

futures d’aquest maleït Covid-19. 

Entenem que sí que cal aprovar crèdits suplementaris 

per ajudar als nostres ciutadans. No deixarem d’estar 

aquí i de modificar el que calgui i d’aprovar les 

mesures econòmiques que facin falta per tal d’ajudar 

al teixit empresarial d’aquest país. Si són d’aquí un 

mes... Esperem que no, però si són necessàries així ho 

farem. 
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Per tot l’exposat, els grups parlamentaris de la majoria 

donarem suport al present projecte de llei presentat 

pel Govern, perquè al nostre criteri és una eina 

necessària per tal de continuar en la lluita i ajudant 

de debò, de manera estreta amb el Govern a tots els 

ciutadans d’aquest país. 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. consellera. 

Pel Grup Parlamentari Socialdemòcrata, Sra. Judith 

Salazar. 

La Sra. Judith Salazar: 

Gràcies Sra. síndica. 

Doncs, bé, com ja comentaven els intervinents que 

m’han precedit, més enllà de fer alguna correcció 

d’errata o de les disposicions que s’introdueixen a la 

Llei des del Ministeri de Finances, nosaltres 

especialment hem d’aplaudir el compromís que 

mostra el Govern per refer el marc pressupostari. Ja 

ho vam indicar en el debat de pressupost, i creiem que 

és interessant i útil per tothom que ens tornem a 

plantejar que els números que havien fet a l’inici de la 

legislatura, malauradament, no els podrem complir. I 

doncs, per tant, pel bé de tots millor situar-nos en un 

escenari on sigui més adaptat a la realitat actual. I per 

tant, insisteixo, felicitem al Govern per la iniciativa 

per fixar un nou marc pressupostari. 

Més enllà, com deia, d’aquestes errades que es 

corregeixen o de les disposicions proposades pel 

Ministeri de Finances, la Llei es modifica, al nostre 

entendre, per tres punts bàsics. D’una banda es 

modifica el percentatge, que recordem tots a la Llei 

16/2020 havia quedat fixat en un 75% màxim de 

plantilla que una empresa de més de 10 treballadors 

podia afectar dels anomenats popularment, ERTO. I 

ara el que estem fent amb aquesta Llei és deixar la 

possibilitat que aquest percentatge, si s’ha de 

determinar, es determini per decret de Govern. 

L’altre dels punts essencials és de cara a les empreses 

també, menys càrrega documental, i més flexibilitat, 

més adaptació també per les empreses en el moment 

que rebaixem a la meitat el termini que els hi 

demanàvem per modificar les sol·licituds inicials en 

els ERTOS, que era, recordem, de 30 dies i ara el 

baixem a 15 dies. Per tant, insisteixo, més flexibilitat, 

també, i adaptabilitat per les empreses.  

Pel que fa al sentit del vot del Grup Socialdemòcrata 

en aquesta Llei, en primer lloc agrair... sobretot 

parlaré del sector al Govern novament, la celeritat de 

la modificació legislativa. Per fer un històric, pensem 

que és una llei que des que iniciem converses amb el 

Govern després d’haver parlat amb el sector fins que 

estem avui assentats aquí per votar-la, han passat dos 

setmanes escasses i, per tant, tenint en compte que és 

un tràmit legislatiu, doncs, insisteixo, celebrem que el 

Govern hagi actuat ràpid i estigués disposat a 

modificar aquesta Llei. 

Una llei que aquesta vegada sí, tindrà efectes 

retroactius en determinades disposicions, malgrat 

caldrà tenir molta imaginació sobretot per part de 

Govern per poder conjugar aquest decret amb el text 

de la llei. Però hi ha la voluntat i tenint en compte 

que la disposició és absolutament favorable pels 

administrats, doncs, la retroactivitat no ha de perquè 

ser discutida. Estaríem discutint la retroactivitat, 

entenc, si haguessin de parlar de disposicions que 

siguin desfavorables. Però en aquest cas, crec que és 

convingut per tothom que és una mesura positiva i, 

doncs, per tant, insisteixo, malgrat calgui imaginació 

o, inclús, arquitectura jurídica, la bona voluntat fa 

que la retroactivitat sigui possible. 

Des del punt de vista material, com deia a l’inici de la 

meva intervenció, els punts més rellevants, torno a 

assenyalar-los, aquesta vegada acompanyant-los de la 

justificació que fa que nosaltres votem en un sentit o 

en un altre aquesta Llei, pel que fa a la possibilitat de 

fixar per decret aquest percentatge. 

En primer lloc, ja és una discussió que vam tenir en 

comissió. Jo crec que vam ser tots conscients que fixar 

per decret comporta un greuge pel que fa a la 

seguretat jurídica, la Llei no és tan precisa com seria 

si fixés un percentatge determinat. Però jo crec que 

de forma unànime vam entendre tots que l’única 

manera de ser adaptables i de ser flexibles, era confiar 

en què el Govern faria la feina ben feta a través dels 

Governs. Estem modificant una llei, com deia el 

conseller Camp, amb molt poc temps, i jo no diria que 

sigui fruit d’un error, ja ho vam dir dijous passat -fa 

dos dijous- quan plantejàvem la pregunta 

parlamentària, sinó que ha estat fruit d’una situació 

que ningú imaginava en el moment de redactat la Llei 

16/2020. I, per tant, tenint en compte que estem 

davant d’una situació canviant, absolutament incerta, 

crec que és bo dotar-nos de mecanismes que permetin 

que l’Estat sigui àgil i sigui adaptable i pugui 

reaccionar quan cal pel bé de la ciutadania. 

Pel que fa al requeriment de menys càrrega 

documental que han d’aportar les empreses i, 

sobretot, pel que fa a la reducció del termini per poder 

plantejar una modificació de l’ERTO inicial, jo crec 

que hem de ser tots conscients que això ha de 

comportar una càrrega sobrevinguda al departament 

de treball. No és nou, nosaltres ja venim senyalant ja 

des de la Llei 5/2020 que al Departament de Treball 

li cal un reforç i li calen recursos, perquè ja era un 

departament que estava saturat i si tenim en compte 
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el que els hi cau al damunt, doncs, és fàcil que 

imaginem tots que caldrà destinar-hi esforços. 

Però ja no només per això, finalment és un 

departament que malauradament costa de reforçar 

perquè requereix un grau d’expertesa tècnica que 

comporta temps. Però crec que per una qüestió de 

reconeixement del personal que no paren de fer hores 

extres, que estan al peu del canó des del minut zero i 

que portem molts mesos així, sí que demanaria al 

Govern que replantegi la posició de sortida inicial pel 

que fa al pagament, a la retribució, a la compensació 

de les hores extres del Departament de Treball, 

perquè coincidim absolutament que sanitaris 

mereixen aquesta compensació i aquesta retribució 

incrementada, coincidim absolutament que Afers 

Socials també ho mereix, però continuem insistint en 

què el Departament de Treball també li cal. 

Insisteixo, per una qüestió purament de 

reconeixement per la feina de qui té un compromís 

ferm amb el país i amb el teixit empresarial i laboral 

d’aquest país. 

Per tant, em queda per dir el que per a nosaltres és un 

dels factors clau que fa decidir el nostre sentit del vot, 

no? Ens consta que aquesta Llei, aquesta vegada sí, ha 

estat consensuada amb el sector, ha sigut el sector qui 

amb converses amb el Govern ha plantejat una sèrie 

de postulats, reprenent un dels debats, Sr. ministre, en 

el qual vostè em deia, no trobarem mai una llei que 

acontenti a tothom, però sí que és veritat que és fàcil 

quan es coneix la realitat des de la primera mà, des de 

la gent que està al peu del canó fora dels despatxos, 

de qui les fem les lleis. 

I per tant, des d’aquest punt de vista i tenint en 

compte els arguments que acabo d’exposar, el vot del 

Grup Parlamentari Socialdemòcrata, com no podia 

ser d’una altra manera, avui sí serà un vot favorable 

per aprovar aquesta modificació legislativa. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. consellera. 

El Govern desitja tornar a intervenir... 

Sr. Gallardo. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Sí, gràcies Sra. síndica. 

Serà una intervenció breu, en primer lloc per agrair el 

sentit del vot de tots els grups que han participat: 

majoria, Terceravia i Grup Parlamentari 

Socialdemòcrata. 

Molt breument, en el cas de Terceravia doncs, com ja 

ha estat recorrent cada vegada que hi ha hagut un 

text d’aquestes característiques, és cert, sempre ha 

estat el sentit col·laborador i la predisposició tant a 

poder tramitar els textos, quan ha calgut aquesta 

tramitació, per extrema urgència i necessitat. Com 

deia vostè, sovint coincidint amb les solucions, en 

altres ocasions no, però el que compta al final és el 

resultat. Jo crec que hem intentat acostar postures el 

més que hem pogut sempre cercant l’interès general. 

Per tant doncs, agraeixo la intervenció del Sr. Camp 

en nom del grup parlamentari. Sí que vostè ho sap i 

crec que ho hem dit tots els que hem intervingut i ho 

hem repetit al llarg d’aquests mesos, aviat un any de 

què va començar aquesta crisi i si hi ha una 

complexitat en aquesta crisi és la dificultat de fer 

previsions més enllà del curt termini perquè estem en 

una situació que de setmana en setmana, per no dir 

pràcticament de dia en dia, doncs és canviant. 

Llavors, entenc que és l’obligació dels grups 

parlamentaris, inclús els de la majoria, que impulsen 

l’acció de control al Govern de demanar un esforç de 

previsió però li puc assegurar que si hi ha algun 

moment recent en la gestió política que dificulta fer 

aquesta previsió a llarg termini, segurament és aquest, 

és el que estem vivint tots plegats. Podem fer un esforç 

de previsió com vam fer quan vam redactar tots 

plegats la Llei 16/2020, i algunes coses que en aquell 

moment i en aquell context enteníem tots plegats, o 

la majoria, que era una resposta necessària i ajustada 

a aquella situació i amb un escenari que podia allargar 

fins el 30 de juny, doncs escasses setmanes després i 

motivat, com deia en la meva intervenció, per 

decisions en molts casos de les autoritats veïnes que 

tenen un impacte directe amb el nostre model 

econòmic, doncs, hem de rectificar. 

No ens ha de saber greu, almenys al Govern no ens 

sap greu rectificar i millorar en el sentit que deia la 

consellera Salazar, no es tracta de corregir errors sinó 

simplement d’adaptar cada moment i la capacitat que 

tenim com a Estat petit també i la proximitat i la 

flexibilitat de ser capaços en dos setmanes, com 

apuntava la Sra. Salazar, tenir de nou un text que 

respongui millor que al final és l’important i l’objectiu 

a les necessitats del teixit socioeconòmic. 

Vostè també llençava una pregunta: si volien treballar 

plegats en el pressupost? Jo crec que el Govern sempre 

està obert al diàleg, mai ens hem tancat al diàleg, 

sempre que hi ha hagut el debat del pressupost o 

qualsevol altre debat sobre alguna tramitació d’un 

projecte de llei, la predisposició sempre hi ha estat. En 

qualsevol cas, tot el que siguin propostes per millorar 

el que ha de ser com enfocar plegats aquesta crisi, 

doncs entenc que les portes estan obertes, com no pot 

ser d’una altra manera, al diàleg. 
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Anunciàvem que el ministre de Finances es 

presentarà davant de la Cambra, compareixerà 

davant de la Cambra per explicar aquest impacte i 

aquest reajustament del Pla financer i per tant entenc 

que en el debat d’aquesta compareixença el ministre 

podrà escoltar i debatre amb vostès i tot el que sigui 

necessari per afrontar amb millor solucions si és 

possible, perquè al final no són les solucions de la 

majoria, han de ser les solucions de tots plegats davant 

d’aquesta incertesa econòmica. 

A la Sra. Salazar algunes de les coses ja li he comentat 

en aquesta primera intervenció. És cert que el fet de 

fixar el percentatge per decret ens porta a 

“renunciar”, entre cometes, i estic d’acord a una part 

de la seguretat jurídica per aconseguir major 

flexibilitat que és el que vam comentar a la comissió i 

crec que vam convenir tots que el sentit general era 

que preferim renunciar a aquesta seguretat jurídica 

que et dona el fet de què el percentatge estigui fixat 

per llei i guanyar aquesta flexibilitat i evidentment 

demanar aquest grau de confiança de què el Govern 

farà un ús responsable d’aquest percentatge per 

adaptar-lo a l’alça quan calgui, i també ho vam 

explicar a la baixa quan la situació sigui positiva que 

és el que tots desitgem. En aquest cas, doncs crec que 

era necessari prioritzar aquesta decisió sobre 

flexibilitat versus seguretat jurídica. 

I finalment, també comparteixo amb vostè l’esforç 

que estan fent els treballadors del Departament de 

treball, no només els treballadors del Departament de 

treballs sinó els treballadors públics que des del 

Ministeri de Finances han cedit per col·laborar en 

aquest moment amb el Departament de treball, 

persones també d’ACTUA empresa, que estan 

analitzant dossiers per agilitzar tota la tramitació. 

L’ajuda que vam rebre també puntualment d’altres 

ministeris com el Ministeri d’Interior i el Ministeri de 

Funció Pública i la predisposició, de fet, de tots els 

ministres a través dels seus equips per poder 

complementar si és necessària la feina i descarregar el 

volum que a hores d’ara està assumint de manera 

important el Departament de treball. 

També apunto el que vostè planteja, no és només el 

Departament de treball que està fent una càrrega 

suplementària i una generació d’hores 

extraordinàries, hi ha d’altres departaments i 

ministeris també. L’exercici de contenció ens obliga a 

ser molt curosos amb això, però intentarem en la 

mesura del possible veure fins on es pot arribar i quin 

tipus de reconeixement es pot fer sempre vetllant per 

les disponibilitats pressupostàries, com no pot ser 

d’una altra manera. 

Finalment, agrair també als grups de la majoria i a tots 

per extensió doncs aquest sentit del vot que també era 

necessari per donar resposta a les demandes del 

sector, unes demandes que han estat, no han estat 

totes elles escoltades perquè anaven més enllà de les 

que hem pogut plasmar en el text, és el que va succeir 

també en el primer text, el text que vam votar 

16/2020 quan vaig recordar la meva intervenció, 

dialogar, escoltar sempre, intentar incloure totes les 

mesures que siguin possible, sí, però també hem de 

tenir la capacitat, almenys ens correspon de poder dir 

que no quan creiem que no és possible malgrat sabem 

que aquest sovint no es pot entendre o no és acceptat. 

En qualsevol cas, el resultat crec que és positiu. 

Esperem que sigui suficient aquesta modificació per 

donar resposta com a mínim fins el 30 de juny que és 

l’horitzó temporal que ens hem marcat en el text, i 

tant de bo no haguem de portar cap altra modificació 

al nou text, però crec i estic convençudíssim que si 

mai l’Estat -i per Estat em refereixo tant al Govern 

com als grups parlamentaris- hem de reaccionar 

davant d’una necessitat sobrevinguda, estic 

convençut -sense intentar anticipar el sentit del vot- 

però el que crec que hem d’estar satisfets és que com 

a mínim, la predisposició a donar una resposta ràpida 

per tots plegats hi és, ha estat, i això és la millor 

garantia que podem oferir als nostres administrats. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Gallardo. 

Sr. Jover he vist que aixecava la mà, entenc que és per 

al·lusions. 

El Sr. Èric Jover: 

Sí, Sra. síndica. 

Gràcies Sra. síndica. 

Sí, relatiu als elements associats al crèdit 

extraordinari. Evidentment, agrair la posició dels 

grups parlamentaris per la seva comprensió però volia 

introduir un matís. El crèdit extraordinari que avui 

està inclòs a la disposició addicional d’aquesta llei no 

és contra nou endeutament sinó contra tresoreria 

disponible ja prevista amb l’endeutament al 

pressupost del 2021. 

De fet, és l’esforç que vam fer i que us vam presentar 

a la Cambra i que la majoria de grups van estar d’acord 

de sobre capitalitzar al Govern aprofitant la 

disponibilitat que tenien els propis mercats i els 

mecanismes d’endeutament que tenim per poder fer 

front a situacions d’incertesa, i us donaré una xifra 

que crec que és reveladora de l’exercici que hem fet 

justament per sobre capitalitzar el Govern i que avui 

ens permet sense cap  nou endeutament a fer front 

amb la tresoreria existent a aquest crèdit 

extraordinari. 
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El 31 de desembre del 2019 la tresoreria del Govern si 

comptava amb la disposició al 100% de les pòlisses de 

crèdit disponible era de 7,3 milions d’euros; el 31 de 

desembre del 2020, amb aquest esforç que tots vam 

compartir, la posició de tresoreria en totes les pòlisses 

de crèdit disposada era de 181,5 milions d’euros, és a 

dir, un marge molt més ampli que ens permet assumir 

amb aquesta tresoreria aquest crèdit extraordinari. 

Tanmateix és evident que aquestes despeses que 

haurem d’assumir associades a l’emergència sanitària 

poden provocar desviacions del Marc pressupostari i 

del Pla d’equilibri financer que us vaig presentar 

conjuntament amb el pressupost del 2021 i per aquest 

motiu assumeixo el compromís, i el Govern així s’ha 

posicionat en aquesta mateixa llei, de tornar-vos a 

presentar en la mesura de què la crisi sanitària 

s’estabilitzi i veiem... puguem fer previsions més a mig 

termini per poder-vos presentar les dades, per poder-

les tornar a debatre en aqueta Cambra i veure si hem 

de modificar, ara sí o no, les dades per exemple de 

dèficit pressupostari previstes per l’exercici 

pressupostari del 2021. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Jover. 

Els grups desitgen intervenir... 

Pel Grup Parlamentari Terceravia + Unió 

Laurediana + Independents, Sr. Josep Pintat. 

El Sr. Josep Pintat: 

Gràcies Sra. síndica. 

Sr. Gallardo gràcies i Sr. ministre Jover també gràcies. 

Només volia fer una precisió pel que estava 

comentant el ministre Sr. Jover. Jo ja li agraeixo la 

bona voluntat, i vull entendre que estem en disposició 

de revisar el pressupost. És un tema que ja el vam 

debatre allargament a l’esmena a la totalitat, que el 

Govern estigui capitalitzat perquè ja es va fer en el seu 

dia, i tingui recursos, això no vol dir que es vegi bé de 

butxaca. Són recursos que si es consumeixen, es 

transformaran en deute. 

Avui dia per fer el punt és: tenim un pressupost 

aprovat a inicis d’any que són 65 milions d’euros de 

dèficit, i ara fem un crèdit extraordinari i li sumem 50 

milions d’euros més. Si això s’executés al 100%, hi 

hauria un dèficit de 115 milions d’euros. Evidentment 

que aquesta execució dependrà de com evolucionin 

els ingressos, evidentment que dependrà quan se 

comprometin les despeses, i això és el que anirem 

veient. I això s’ha de contenir dins d’aquest pla 

d’equilibri financer. I diferentment que hi hagi la 

tresoreria, encara que sigui de finançament, hi ha una 

cosa que és clara. Per poder comprometre, s’ha de fer 

aquest crèdit extraordinari perquè no està dins del 

pressupost. I aquesta quantitat no és menor, són 50 

milions d’euros, i també es tira dels suplements de 

crèdit, de canviar d’una partida a l’altra. Per tant, aquí 

hi haurà un ball de números que és complex, amb 

unes incerteses de previsió de com evolucionarà la 

crisi, i per tant nosaltres el que hem intentat fer aquí 

és tornar a estirar la mà al Govern per intentar fer les 

nostres aportacions, per poder-ho ajustar, perquè no 

serà fàcil. Només era això. Per tant, el crèdit 

extraordinari és necessari per aquestes despeses que 

no estaven previstes, que hi hagi o que no hi hagi 

capitalització. Per tant, s’ha de fer així, i els 

suplements de crèdit també. Això és el que marca la 

llei de finances en els seus articles. 

Bé, estem en aquest punt, però creiem que és bo abans 

d’avançar i tenint en compte quan han d’evolucionar 

els ingressos i abans de comprometre potser més 

despeses, que seria bo replantejar-ho i encabir-ho dins 

d’aquest nou pla d’equilibri financer, que és un 

requisit. 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Pintat. 

El Grup Parlamentari Liberal desitja intervenir... 

El Grup Parlamentari Socialdemòcrata desitja 

intervenir... 

Govern desitja intervenir... 

Sr. Jover. 

El Sr. Èric Jover: 

Sí, gràcies Sra. síndica. 

Estic d’acord amb la proposta del Sr. Pintat, amb les 

seves afirmacions i de fet la pròpia memòria 

econòmica que acompanya aquesta llei, justament fa 

la previsió que mentre no presentem un nou pla 

d’equilibri financer, mentre no presentem una 

actualització del marc pressupostari, el que fem des 

del propi Ministeri de Finances és per pròpia 

contenció pressupostària i transferències de crèdit 

entre diferents partides, fer els mecanismes escaients 

perquè puguem mantenir-nos dins dels límits del 

pressupost que conjuntament doncs vam votar en 

aquesta Cambra. En un parell de mesos, és el termini 

de temps que jo crec raonable, hauríem de tenir les 

dades suficients per poder presentar-vos aquest pla 

d’equilibri financer, aquesta actualització del marc 

pressupostari, i si escau doncs, modificar-ne la despesa 

màxima permesa, els ingressos i també evidentment el 

resultat de dèficit previst. I llavors desbloquejaríem o 

no aquesta contenció pressupostària que 
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desenvoluparem en altres partides durant aquests dos 

mesos que venen. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Vistes les intervencions i en aplicació dels articles 74 

i 113.2 del Reglament, procedirem a la votació a mà 

alçada. 

Vots a favor... 

Vots en contra... 

Abstencions... 

Sra. secretària si vol procedir a comunicar-nos el 

resultat, si us plau. 

La Sra. Susanna Vela: 

Sí, gràcies. 

Vots a favor 26, cap abstenció i cap vot en contra. 

La Sra. síndica general: 

Moltes gràcies. 

A la vista del resultat, declaro aprovat el projecte de 

llei. 

No havent-hi altres punts a l’ordre del dia, s’aixeca la 

sessió. 

Bona tarda. 

(Són les 16.47h) 
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